
کمتر کسي تصورش 
 دنيا حيدري
      گفت وگو

را مي ک�رد که جام 
قهرماني اين فصل از 
رقابت هاي ليگ واليبال ايران به شهرداري ورامين 
برسد. تيمي با يک مربي جوان و بازيکناني که نامي 
و شاخص نبودند. رحمان محمدي راد  اما تجربيات 
خوبي از حضور در کنار مربياني چون ولاسکو، کواچ 
و لوزانو به دس�ت آورده و همين تجربيات کمک 
کردند تا  نخستين سرمربيگري او در واليبال ايران 
با قهرماني همراه شود و ورامين بعد از گذشت پنج 
س�ال، بار ديگر قهرم�ان واليب�ال ايران ش�ود. 

    
روزي که به جاي ترکاشوند روي نيمکت 
شهرداري ورامين نشستيد تصورش را 
مي کرديد که اولين تجربه سرمربيگريتان 

با قهرماني همراه باشد؟
نه، فقط در آغ��از هيچ کس ما را ش��انس قهرماني 
نمي دانست، حتي خودمان هم ابتدا اينچنين تصوري 
را نداشتيم اما هر چقدر که پيش رفتيم و پتانسيل 
تيم و حمايت هاي مجموعه و باش��گاه را ديديم، به 
اينکه مي توانيم قهرمان اين فصل باشيم بيشتر ايمان 

آورديم. به خصوص بعد از قهرماني در نيم فصل. 
شهرداري ورامين درحالي جام قهرماني 
را بالاي سر برد که تيم هاي قدر زيادي 

به دنبال کسب اين عنوان بودند. 
بله. تيم هاي زيادي شانس قهرماني داشتند. پيکان، 
سايپا، سيرجان، حتي گنبد و مشهد اما ما توانستيم 
در بين همه مدعيان به واسطه کار گروهي بهتري 
که ارائه داديم به موفقيت دست يابيم. البته ناگفته 
نماند که ما از لحاظ زمان بندي هم در بهترين زمان 
ممکن کار را شروع کرديم. دو ماه قبل از آنکه تيم هاي 
ديگر استارت بزنند. هنوز برنامه ريزي هاي ليگ هم 
مشخص نبود و بازيکنان قراردادي نداشتند و ما با 
توجه به بودجه مشخصي که باشگاه در نظر گرفته 
بود، نف��رات مد نظر خ��ود را اولويت بندي کرديم و 
درصدد جذب آنها برآمديم. که البته بازيکنان هم در 

اين زمينه همکاري خيلي خوبي با ما داشتند. 
اين تيم هيچ بازيکن شاخصي نداشت. 
اي�ن مس�ئله ب�ه تفک�رات س�رمربي 

برمي گشت يا بودجه محدود باشگاه؟ 
با وجود آنکه باشگاه از لحاظ مالي همواره سعي کرد 
که تيم را تأمين کند و کم و کسري نگذاشت اما بودجه 
ما مشخص بود. ضمن اينکه شهرداري ورامين هم در 

حد خودش بازيکن شاخص داشت. شايد نه به اندازه 
تيم هاي ديگر اما بازيکناني را جذب کرد که توانايي 
لازم براي همراهي و ياري رساندن به تيم را داشتند.
هرچند بازيکنان شاخص تعيين کننده هستند اما 
نفرات ما هم در تمام طول فصل نشان دادند که به 
وقت لزوم تعيين کننده هاي خوبي هستند و از اين 
بابت چيزي از بازيکنان اسم و رسم دار کم نداشتند و 

اين را نتيجه به دست آمده به خوبي ثابت مي کند. 
سال گذشته با بانک سرمايه قهرماني را 
تجربه کرديد و امسال به عنوان سرمربي 
با شهرداري ورامين. رحمان محمدي راد  
اين روند موفقيت آميز را ت�ا چه اندازه 
مديون حض�ور در کن�ار مربياني چون 
ولاسکو، لوزانو، کواچ و طي کردن يک 

مسير اصولي براي مربيگري مي داند؟

من سال هاي گذشته به عنوان کمک مربي در تيم 
بانک س��رمايه و تيم ملي بودم. وظايف و سختي 
کار کمک مربي با س��رمربي تفاوت هاي بسياري 
دارد. شما به عنوان س��رمربي مسئوليت اصلي را 
به دوش��ت داري و تصميماتي که مي گيري براي 
يک مجموعه تعيين کننده اس��ت و همين کار را 
بسيار دشوار مي کند اما حضور در کنار سرمربيان 
تيم مل��ي و حتي مربي��ان ليگ باعث ش��د تا من 
براي آنکه مس��ئوليتي را به طور مس��تقيم روي 
ش��انه هاي خودم مي گذارند، تجربه اندوزي کنم. 
مسئوليت هاي کمک مربي با سرمربي قابل قياس 
نيست اما من اين شانس و افتخار را داشتم که در 
اين سال ها از نزديک شاهد انقلابي که در واليبال 
صورت گرفت باشم. حضور در بزرگ ترين و بهترين 
تورنمنت ها همچون المپيک و قهرماني جهان که 
در بالاترين سطح مسابقات واليبال برگزار مي شود 
چيزهاي زيادي به من ي��اد داد. من از نزديک کار 
ساير مربي ها و تيم ها را ديدم و ياد گرفتم. آن روزها 
را من به يادگرفتن مشغول شدم تا وقتي مسئوليتي 

را مي پذيرم بتوانم از عهده آن برآيم. 
اولين تجربه مي توانس�ت سخت ترين 
تجربه باشد. با توجه به اندوخته هايتان در 
طول اين سال ها فکر مي کرديد که بتوانيد 

به سلامت از اين آزمون بيرون بياييد؟

بله، دقيقاً ب��ه دليل تجربياتي که در اين س��ال ها 
به دس��ت آورده بودم، وقتي مجموعه و باش��گاه 
ش��هرداري ورامين اين فرصت را به من دادند، با 
آس��ودگي و خيال راح��ت آن را پذيرفتم، چراکه 
به خودم ايمان داشتم و خوش��حالم که توانستم 
به خوبي پاس��خ اعتماد آنها را بدهم. من س��ال ها 
منتظر چنين فرصتي بودم ک��ه توانايي هاي يک 
مربي ايراني و يک مربي جوان را به جامعه واليبال 
و جامعه ورزش نشان بدهم و اميدوارم آن احترامي 
که در جامعه براي مربيان خارجي قائل مي شوند، 
براي مربيان داخلي هم قائل شوند؛ چراکه واليبال 
مربيان ايراني خوب��ي دارد ک��ه حرف هاي براي 

گفتن دارند.
 اميدوارم اين مسئله موفقيت فتح باب و شروعي 
باش��د براي اعتماد کردن به مربيان جوان ايراني 
و مربياني که داراي ايده و خلاقيت هس��تند و به 
زودي شاهد فرصت دادن به استعدادهاي ايراني 

روي نيمکت مربيگري تيم ها باشيم. 
يک�ي از اتفاق�ات جال�ب توج�ه ليگ 
واليبال، کوچ دس�ته جمعي بازيکنان 
ش�اخص تيم ملي بود. اين مسئله چه 

تأثيري در ليگ داشت؟
کوچ دسته جمعي بازيکنان تيم ملي باعث يکسان 
شدن ليگ شد. ديگر شاهد حضور ناعادلانه قدرت در 

يک تيم نبوديم. تيم ها در يک سطح بودند و ثابت شد 
در شرايط يکسان، تيمي مي تواند موفق تر عمل کند 
که تلاش بيشتري دارد و هماهنگ تر عمل مي کند. 
ش�هرداري ورامين قاطعانه پلي آف را 
پشت سر گذاش�ت اما در بازي نخست 
فينال بازنده بود و س�ت اول بازي دوم 
را هم باخت ولي چه شد که توانست به 

بازي برگردد و جام را از آن خود کند؟
در بازي نخست فينال شاهد اشتباهاتي بوديم که 
در ليگ هم مرتکب نشده بوديم.با وجود اينکه در 
طول فصل هم باخته بوديم ولي هر بار عملکردي 
فوق العاده بعد از هر باخت  داش��تيم و تا 11، 12 
هفته نباخته بوديم چون ب��ه دنبال دلايل باخت 
بوديم. بعد از بازي نخست هم همين کار را کرديم. 
البته بازي در س��الن 12هزار نف��ري هم برايمان 
غريب بود اما به مرور که جلو رفتيم توانس��تيم با 
سالن آش��نايي پيدا کنيم و در نهايت سايپا را در 

بازي آخر مقتدرانه ببريم که اين کار کمي نبود. 
شهرداري ورامين در حالي قهرمان شد که 

چند سال قبل حرف از انحلال آن بود.
بله و اين موفقيت که نتيجه يک کار گروهي اس��ت 
مي تواند به حف��ظ و تداوم اين تيم کمک ش��اياني 
کند. خصوصاً که م��ردم ورامين علاق��ه زيادي به 
ورزش دارند و گرايش ب��ه ورزش همواره باعث کم 
شدن ناهنجاري هاي جامعه مي شود و اين مسئله 
اصلي ترين هدف مجموعه ما بود به طوري که همواره 
سعي داشتيم در بازي هاي خانگي بازنده نباشيم تا 

وراميني ها خوشحال ورزشگاه را ترک کنند.
بعد از قهرماني در ليگ حالا شهرداري 
ورامين بايد خود را آماده حضور در جام 
باشگاه هاي آسيا کند. آيا اين رقابت ها هم 

يک جام ديگر در پي خواهد داشت؟
موفقيت هاي واليبال ايران اين توقع را ايجاد کرده 
که تيم ها در همه بازي هاي آسيايي با جام به کشور 
برگردند. اين توقع را ما خودمان هم از خودمان داريم. 
29 فروردين در چين تايپه براي تکرار يک قهرماني 
ديگر مي رويم اما با توجه به اينکه شناختي از تيم ها 
نداريم و حتي نمي دانيم نماينده کشورهاي حاضر 
در اين رقابت ها چه تيم هايي هس��تند نمي توانيم 
در خصوص شانس قهرماني حرفي بزنيم اما بدون 
شک همه تلاش��مان را مي کنيم تا با جام به کشور 
برگرديم؛ خصوصاً حالا که نه فقط ورامين که يک 

ايران چشمش به موفقيت ماست. 

 لي��گ پر ف��راز و 
شيوا نوروزي
      گزارش

نش��يب واليب��ال 
پايان خوشي براي 
وراميني ها رقم زد. سي و دومين دوره اين رقابت با 
همه مشکلاتي که داشت س��ه روز مانده به پايان 
سال قهرمان خود را شناخت. ليگ 97 با حضور 13 
تيم برگزار شد و در نهايت جام قهرماني به شهرداري 
ورامين رسيد و تيم هاي مدعي چون سايپا، پيکان 
و حتي کاله حسرت جام به دلشان ماند. در ادامه به 
بررسي اتفاقات مهم ليگ برتر واليبال که پنج ماه به 

طول انجاميد، مي پردازيم. 
   تحقق يک آرزو

تصاحب جام آرزويي بود که وراميني ها پنج س��ال 
انتظ��ار تحققش را داش��تند و در نهاي��ت در ليگ 
سي و دوم  رؤيايشان به حقيقت تبديل شد. شاگردان 
رحمان محمدي راد با تلاش بي وقفه و انگيزه فراوان 
فعل خواس��تن را به خوبي صرف کردن��د و در آخر 
هم با قهرماني فصل را به پايان رس��اندند. حمايت 

و علاقه ش��ديد مردم ورامين به واليب��ال روحيه و 
انگيزه بازيکنان و مربيان تيم را افزايش داد تا جايي 
که با رفتن روي سکوي قهرماني به بهترين شکل از 
آنها قدرداني کردند. اين تيم آخرين بار در سال 92 
مقام قهرماني را کسب کرده بود و پس از آن هرگز در 
فينال ليگ حضور نداش��ت. بعد از پنج دوره غيبت 
شهرداري ورامين با هدايت مربي جوان و خوشفکر 
خود توانست به اين ناکامي پايان دهد. قهرمان ليگ 
با در اختيار داش��تن بازيکناني چون پوريا فياضي، 
آرش کشاورزي، شيرکوند و علي اصغر مجردي در 
مرحله مقدماتي با کسب 20 برد از 24 بازي به عنوان 
تيم صدرنشين به پلي آف صعود کرد. صعود مقتدرانه 
تيم محمدي راد به پلي آف حريفان را حسابي نگران 
ساخت؛ ش��هرداري گنبد و پيام مش��هد دو تيمي 
بودند که قرباني جاه طلبي هاي ش��هرداري ورامين 
شدند. س��ايپا آخرين تيمي بود که قصد سد کردن 
راه وراميني ها را داشت اما هرگز به اين هدف نرسيد. 
شهرداري ورامين اولين بازي فينال را واگذار کرد اما با 

کسب دو برد در دو بازي بعدي ورق به سود شهرداري 
برگشت و جام قهرماني به اين تيم رسيد. 

   حسرت تمام نشدني
س��ايپا در اين فصل نيز براي درخشش در ليگ برتر 
هزينه زيادي را متحمل ش��دند اما نتايج آنگونه که 
انتظارش را داشتند رقم نخورد. تيم پيمان اکبري در 
مرحله مقدماتي عملکرد خوبي نداشت و در نهايت هم 
به عنوان تيم هفتم جدول راهي مرحله حذفي شد. در 
پلي آف اما بهتر از قبل نتيجه گرفت و سايپا موفق شد 
با حذف دو تيم پيکان و کاله راهش را براي صعود به 
فينال هموار کند ولي غرور بازيکنان اين تيم پس از 
کسب برد در اولين بازي فينال موجب شد تا اين تيم 
خودروساز باز هم در حسرت قهرماني بماند. سايپا تا 
کنون هفت بار عنوان نايب قهرماني ليگ برتر را به خود 
اختصاص داده است. بازيکنان س��ايپا براي دريافت 

مدال هاي خود روي سکوي نايب قهرماني نيامدند!
   سقف سوراخ!

فدراس��يون واليبال ايران در حالي همچنان براي 

گرفتن ميزباني هاي بيش��تر با فدراسيون جهاني 
مذاکره مي کند که بازي دوم فينال ليگ به خاطر 
چکه کردن س��قف س��الن آزادي با وقف��ه برگزار 
ش��د. پس از بارش باران در تهران معلوم ش��د که 
س��قف س��الن 12 هزار نفري آزادي سوراخ است. 
مسئولان براي رفع اين مشکل سوراخ ايجاد شده 
را با نايلون پوشاندند و يک سطل هم وسط زمين 
گذاشتند تا آب در آن چکه کند! انتشار تصاوير اين 
اتفاق بازتاب زيادي داشت و اميدواريم اين مسئله 
تأثير منفي اي در پروژه گرفتن ميزباني رقابت هاي 

مختلف نداشته باشد. 
   درگيري هاي بي پايان

شايد چند سال پيش درگيري بازيکنان با يکديگر 
و اعتراض شديد به داوران در ليگ واليبال به ندرت 
اتف��اق مي افتاد ام��ا در چند دوره اخي��ر ليگ برتر 
بداخلاقي ها بيشتر و بيشتر شده تا جايي که ديگر 
همه به ديدن صحنه هاي اعتراضات و جنجال هاي 
بازيکنان و حتي تماشاگران واليبالي عادت کرده اند. 

ضرب و شتم محمد موسوي بازيکن تيم پيام از سوي 
يک هوادار تيم شهرداري اروميه يکي از مهم ترين 
اتفاقات حاش��يه اي اين فصل بود. با توجه به تکرار 
حواشي در ليگ برتر بايد اذعان کرد که برخوردهاي 
کميته انضباطي تأثيري در کاه��ش بداخلاقي ها 

نداشته و بايد فکر جدي به حال اين مسئله شود. 
   از تبريز به تهران

پروسه انتخاب ميزبان ديدارهاي فينال عجيب تر از 
حد تصور بود. پس از آنکه معلوم شد دو تيم سايپا و 
شهرداري ورامين فيناليست هاي اين دوره هستند، 
بحث براي انتخاب ميزبان بالا گرفت. مس��ئولان 
سازمان ليگ تصميم گرفتند که ديدارهاي نهايي 
در شهر تبريز برگزار شود اما برخلاف اينکه تصور 
مي شد اين تصميم قطعي است نظر سازمان ليگ به 
يکباره تغيير کرد و ميزباني از تبريز به تهران رسيد! 
جالب تر اينکه سايپا که يک تيم تهراني است نه تنها 
از ميزباني ورزش��گاه آزادي استقبال نکرد بلکه به 

تغيير ناگهاني ميزبان اعتراض هم داشت. 
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محمدي راد، سرمربي شهرداري ورامين قهرمان ليگ برتر واليبال در گفت وگو با »جوان« :

نگاهي به اتفاقات ليگ برتر واليبال

ثابت کردیم مربیان ایرانی حرف های زیادی برای گفتن دارند

حسرت خودروسازان، سوراخ سقف آزادي و قهرماني ورامین

ليگ واليبال ايران پايان سال گذشته 
سعيد احمدیان

     نگاه
ب��ود ک��ه قهرمان��ش را ش��ناخت؛ 
رقابت هاي��ي ک��ه نقش زي��ادي در 
ساختن يک تيم ملي باکيفيت در رده هاي مختلف سني دارد و همواره 
يک تيم ملي قدرتمند از دل يک ليگ پويا بيرون مي آيد؛ نکته اي که 
به نظر مي رس��د در س��ال هاي اخير کمتر مورد توجه قرار گرفته و 

همواره مسابقات ليگ با بي توجهي هايي روبه رو بوده است.
 چنين مسئله اي سبب شده تا ليگ واليبال از آن جايگاه بلندي که 
دارد، در حال دورتر شدن باشد و ادامه چنين مسيري قطعاً در نهايت 
به تضعيف واليبال ملي کشورمان منتهي خواهد شد. در اين راستا 
مهم ترين نکته اي که بايد مورد توجه مديران فدراس��يون واليبال و 
تصميم گيرندگان برگزاري ليگ قرار بگيرد، بازگرداندن اين مسابقات 
به جايگاه اصلي اش است؛ هدفي که سبب مي شود با توجه به اهميت و 
جايگاهي که ليگ دارد، به روند صعودي واليبال کشورمان در ميادين 

بين المللي بيشتر از هر زماني کمک کند. 
اس��تفاده از تجربه و ظرفيت بازيکنان و مربي��ان خارجي با کيفيت 
و س��طح اول به طور قطع يکي از تأثيرگذارترين فاکتورهايي است 
که مي تواند به بالا بردن کيفيت ليگ واليبال و رساندن باشگاه هاي 
کش��ورمان به س��طح تيم هاي ملي براي درخش��ش در مسابقات 
بين المللي کمک کند. بدون ش��ک واليبال ايران علاوه بر داش��تن 
استعدادها و پتانسيل بالا مديون مربياني مانند خوليو ولاسکو است 
که با تجربه و دانشي که در اختيار داشت، توانست اين ظرفيت بالقوه 
را تبديل به بالفعل کند و واليبال ايران در کمتر از دو سال يک با يک 
رشد موشکي از قرار داشتن در بين تيم هاي درجه دو آسيايي به جمع 
10 تيم برتر جهان برساند. بديهي است علاوه بر سرمايه گذاري هاي 
صورت گرفته در دو دهه گذش��ته در رش��ته واليبال، نقش ولاسکو 
به عنوان يکي از مطرح ترين مربي��ان واليبال جهان در تعبير رؤياي 

واليبال دوستان ايراني غيرقابل انکار است. 
با توجه به چنين تأثيرگذاري بالايي که پايه گذار يک انقلاب در واليبال 
ايران بود، علاوه بر رده هاي ملي مي توان در رده هاي باش��گاهي هم از 
ظرفيت بالايي که مربيان خارجي براي رش��د باشگاه هاي کشورمان 
دارند، استفاده کرد؛ مس��ئله اي که به نظر مي رسد کمتر مورد توجه 
مديران دست اندرکار فدراسيون و همچنين باشگاه ها قرار گرفته است. 
مؤيد اين قضيه هم حضور نداشتن حتي يک مربي خارجي در ليگ 
واليبال است، هر چند در توانايي مربيان ايراني ترديدي نيست اما فاصله 

مربيگري اي که با سطح اول دنيا وجود دارد، انکار شدني نيست. 
در چنين شرايطي بديهي است که حضور مربيان درجه يک خارجي 
در ليگ واليبال علاوه بر بالا بردن س��طح فني باشگاه ها مي تواند به 
پيش��رفت مربيان ايراني هم بينجامد و آنها با توج��ه به دانش فني 
بالايي که يک مربي مطرح خارج��ي مي تواند به آنها منتقل کند، به 
جايگاه هاي بالاتري در عرصه مربيگري برسند. نمونه چنين مربيان 
جواني که زير نظر يک مربي مطرح واليبال دنيا توانسته اند به مدارج 
بالاي مربيگري برسند، سرمربي تيم قهرمان ليگ امسال واليبال است. 
رحمان محمدي راد که به عنوان مربي در کنار مربيان بزرگ خارجي 
در تيم ملي واليبال رشد کرد و پله به پله بالا آمد، امروز توانسته است 
در عرصه باشگاهي به عنوان سرمربي به بالاترين موفقيت در سطح 
واليبال باشگاهي در داخل ايران برسد.   رشد مربيان داخلي در سايه 
حضور مربيان مطرح در ليگ همچنين باعث بالا رفتن سطح کيفيت 
ليگ و آموزش واليباليس��ت هاي ايراني با دانش روز دنيا مي شود و 
واليبال ايران مي تواند چنين بازيکناني را که زير نظر مربيان مجرب 
در سطح باشگاه ها آموزش ديده اند، آماده تر در خدمت تيم ملي ببيند 

و به رشد واليبال ملي بيشتر از هميشه کمک کند. 
با اين حال چنين ضرورتي تا امروز در باشگاه ها کمتر احساس شده و 
تنها فصل پيش بود که يکي از باشگاه هاي ايراني با يکي از مربيان بزرگ 
دنيا کارش را در ليگ آغاز کرد اما اين همکاري با توجه به مسائل مختلف 
طولاني نشد و اين مربي ايتاليايي، ليگ ايران به ميانه راه نرسيده، به 
کشورش برگشت. در ليگ امسال نيز حضور مربيان خارجي صفر بود تا 
ضرورت تجديدنظر در نوع نگاهي که باشگاه ها به انتخاب کادر فني شان 
به عنوان يکي از عوامل براي موفقيت دارند، بيشتر از هر زمان ديگري 
احساس شود. البته بدون شک مسائل اقتصادي و مشکلاتي که در اين 
زمينه وجود دارد، يکي از سدهاي بلند برابر باشگاه ها براي استخدام 
مربي خارجي است، با اين حال با تدبير فدراسيون و بسته هاي حمايتي 
فدراسيون واليبال براي تقويت باشگاه ها، مي توان از اين سد عبور کرد 
و حتي با استخدام مربيان درجه دو واليبال جهان هم به رشد واليبال 
باشگاهي در کش��ورمان کمک کرد.  علاوه بر اين ايجاد يک ارتباط 
س��ازنده بين مربي تيم ملي واليبال و مربيان باشگاهي نيز مي تواند 
زمينه را براي استفاده از دانش مربياني مانند کولاکوويچ که در رده 
مربيان نامدار دنيا قرار مي گيرند و باشگاه ها فراهم کند؛ مسئله اي که 
تا امروز کمتر شاهد آن بوده ايم و مي طلبد فدراسيون با توجه به هزينه 
بالايي که براي آوردن مربي خارجي براي تيم ملي انجام مي دهد، از 
ظرفيت اين مربيان براي توسعه واليبال باشگاهي نيز استفاده کند. 

 والیبال باشگاهي هم 
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